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DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
c

dla stoł. król. miasta Krakowa.
Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 

w Krakowie otrzymują „Dziennik rozporządzeń" bezpłatnie.

L. 40475/08
i 7”

OBW IESZCZENIE.
W  myśl przepisów §§ 13. do 24. regulaminu o u trz y 

maniu czystości i porządku 2 dnia 24. sierpnia 1884 (Dz. 
rozp. dla stoł. król. m. Krakowa L. 8. z r. 1884) Magi
strat postanawia, co następuje:

Śnieg z dachów w ulicach należy zrzucaó na po
dwórze, gdzie zaś to n ie  moźebne wskutek położenia dachu, 
wolno śnieg z dachu zrzucaó na ulicę, ale równocześnie 
z wszystkich domów po jednej stronie ulicy, a nie po
jedynczo.

Śnieg, zrzucony na ulice, przez które nie przechodzi 
tor kolei elektrycznej, należy natychmiast zebraó na jedno 
miejsce w połowie ścieku od strony ulicy, śniegu zaś, na 
podwórze zrzuconego, nie wolno składaó na ulicy, lecz 
należy go wywieźó kosztem właściciela domu na miejsce, 
poniżej oznaczone.

W  ulicach, przez które prowadzi tor kolei elektry
cznej, zrzucanie śniegu z dachów odbywaó. się będzie ze 
wszystkich domów równocześnie w dniu, przez Komisarzy 
obwodowych naznaczonym, między godz. 8. a 11. przed 
południem.

Nad tą czynnością mają ściśle czuwaó Komisarze 
obwodowi wraz z pachołkami i w tym celu mają byó 
w czasie zrzucania śniegu z dachów obecni na ulicach, 
przez które kolej elektryczna prowadzi.

W  czasie zrzucania śniegu z dachów kulej elektry
czna zastanowi ruch wozów, a o godzinie 11. przed po
łudniem uprzątnie pługami śnieg, nagromadzony na torze; 
śnieg zaś, wyrzucony pługami na ścieki i chodniki, wła
ściciele przeciwległych domów obowiązani są kazać wspól- 
nemi siłami uprzątnąó i złoźyó na połowie ścieku po tej 
stronie ulicy, gdzie niema toru kolei elektrycznej.

Właściciele i administratorzy realności winni w czasie 
zrzucania śniegu i lodu z dachu przed swemi realnościami 
w szerokości chodnika ustawió zamiast drążków drewniane 
koziołki, zamykające chodnik w całej szerokości, aby 
przejście niemoźebnem uczynió.

D o składania śniegu, lodu, popiołu i śmieci, wywo
żonych z dom ów pryw atnych, wyznacza Magistrat na te
raz następujące miejsca:

A) Na składanie śniegu i lodu:
1. Dla dzielnicy I., II., III., IV. i V. grunta poforty- 

fikacyjne po obu stronach drogi wojskowej, prowadzącej 
z ul. Łobzowskiej do rogatki Nowowiejskiej.

2. Dla dzielnicy VI. doły przy rogatce Mogilskiej,

3. Dla dzielnicy VII. i VIII. grunt miejski na tyłach 
realności L. or. 51 ul. Krakowska.

B) Na składanie popiołu i śmieci domowych z re
alności, nie opłacających podatków czynszowych gminnych 
w całem mieście, a z których dotąd Zakład czyszczenia 
miasta popiołu i śmieci nie wywozi, doły przy rogatce Mo
gilskiej i staw Norbertanek w Półwsiu zwierzynieckiem.

Składania lodu, śniegu, popiołu i śmieci w  innych, 
niż pow yżej wskazane, miejscach zakazuje się.

Nad ścisłem przestrzeganiem i wykonaniem powyż
szych postanowień czuwać będą Komisarze obwodowi.

Przekraczających powyższe przepisy karać będzie 
Magistrat grzywną od 2 kor do 200 kor., aloo karą 
aresztu od godzin 6-ciu do dni 14-tu.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa, 
dnia 24. grudnia 1908 r.

Prezydent miasta.
Dr. Juliusz Leo w. r.

L. 1971/akc.

OBW IESZCZENIE
Naleźytości za oględziny w eterynarskie zwierząt, 

przeznaczonych na rzeź i konsumcyę w mieście, wyno
szące po myśli § 41. regulaminu Rzeźni miejskiej:

a) od wołu, buhaja, krowy i jałownika po . 20 hal.
b) od cielęcia, owcy, kozy, jagnięcia, prosięcia

i warchlaka p o ................................................ 5 „
c) od nierogacizny p o ...................................10 „

a pobierane dotąd przy wpędzie do Rzeźni miejskiej, 
pobierane będą począwszy od dnia 1. stycznia 1909 na 
rogatkach miejsKich równocześnie z poborem opłat rze- 
zalnianych.

O tern zawiadamia się strony interesowane z nad
mienieniem, źe na zwierzęta powyższe, przeznaczone do 
chowu w mieście, tudzież na zwierzęta, pędzone przez 
miasto poza rogatki, wydawane będą bolety kaucyjne, 
które obok opłat rzezalnianych obejmą także naleźytości 
za oględziny weterynarskie.

Magistrat stoł. król. miasta Krakowa, 
dnia 17. grudnia 1908 r.

Prezydent miasta:
Dr. Leo w. r.
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Mianowania urzędników i służby.
Prezydent miasta zgodnie z postanowieniem §§ 56. 

i 89. statutu gminnego zamianował:
P. Kaspra NuW aka, dotychczasowego praktykanta 

konceptowego Magistratu, n a d e t a t o w y m  k o ń c e -  
p i s t ą  M a g i s t r a t u  w X  kl rangi z płacą roczną 
2.200 koron, kwaterowem 768 kor., prawem do 3-ch 
trzechleci po 200 koron rocznie i do wliczalnego do 
emerytury dodatku osobistego w kwocie 200 koron ro
cznie po 20 latach, przebytych w tymsamym stopniu rangi. 
(Dekret z dnia 28. listopada 1908 do L. 564/08/prez.).

Uchwały Sekcyj i Komisyj Rady m.
Komisya plantacyjna Rady miejskiej uchwałą z dnia 

18. listopada 1908 wybrała do Komitetu gospodarskiego 
plantacyjnego na trzechlecie 1908— 1911 radców miej
skich pp.: Bujwida, Dębickiego, Jawornickiego, Judkie- 
wicza i Schwarza, którzy wspólnie z p. Kuratorem dr. 
Maurycym Straszewskim ten komitet tworzyó będą.

Ten Komitet gospodarski plantacyjny jest organem 
pomocniczym i kontrolnym Komisyi plantacyjnej Rady 
miejskiej. Jako taki spełniaó będzie opiekę nad planta- \ 
cyami, ogrodami, zakładami i urządzeniami ogiodowemi I 
miejskiemi, zarządzać sprawunki i roboty plantacyjne 
w zakresie wydatków budżetowych i uchwał Komisyi 
plantacyjnej, a wreszcie kontrolować gospodarkę zarządu 
(Inspektora) ogrodów miejskich (L. 73908/08).

Protokoły obrad pełnej Rady miejskiej.
(Z posiedzeń tajnych)

Posiedzenie tajne (6. w kad. X V .) z dnia 17. gru
dnia 1908 r.

Uchwalono.
I. Nadaje się prezentę na posadę nauczyciela r. ligii 

mojźeszowej w szkole wydziałowej żeńskiej św. Schola
styki p. Samuelowi Goldblattowi. (L. 100.322/08).

II. Nadaje się prezentę na posadę nauczycielki 
w szkole pospolitej żeńskiej św. Jadwigi p, Wandzie 
Nitschównie. (L . 101.271/08)

III . Bo myśli § 11. statutu kooptuje się do K o
mitetu Muzeum Narodowego pp.: prof. Józefa Pankie
w ic za  (w miejsce ś. p. Stanisławskiego) i dra Józefa 
Muczkowskiego. (L. 105.014/08).

IV . Reginie Bugajskiej, wdowie po emer pachołku 
miejskim ś. p. Bartłomieju Bugajskim, zmaiłym w dniu 
7. lipca 1908 r., przyznaje się pensyę wdowią w kwocie 
K  400 rocznie od dnia śmierci męża. (L. 87.011/08).

V . Maryi Filipowskiej, wdowie po zmarłym w dniu 
7. sierpnia 1908 r. woźnym miejskim II. kl. ś. p. Miko
łaju Filipowskim, przyznaje się pensyę wdowią w kwocie 
K  400 rocznie od dnia śmierci męża. (L  91.506/08).

V I. Agacie Nożynie, wdowie po zmarłym w dniu 
21. lutego 1908 r. ś p. Janie Nodze, fornalu straży po

żarnej, przyznaje się pensyę wdowią w kwocie K  400 
rocznie od dnia śmierci męża. (L 73.532/08).

V II. Przyjmuje się do gminy m. Krakowa p. Sa
lomona Dym a, właściciela realności, za opłatą taksy 
w kwocie K  100. (L  78.771/08).

V III. Zapewnia się przyjęcie do gminy m. Kra
kowa p. Maurycemu Leonowi Danielowi K om orow iczow i,
właścicielowi dóbr ziemskich, obywatelowi rosyjskiemu, 
za opłatą taksy w kwocie K  300, pod warunkiem uzy- 
skan a obywatelstwa austryackiego od c. k. Rządu. (L. 
71 502/08).

IX . Przyjmuje się do gminy m. Krakowa p Józefa 
Hipolita Balickiego, właściciela realności, za opłatą taksy 
w kwocie K  50. (L. 92 200/08).

Protokoły obrad pełnej Rady miejskiej.
(Z posiedzeń jawnych).

Posiedzenie nadzw yczajne (11. w kad. X V .) z dnia 
17. grudnia 1908 r.

Przewodniczący: dr. Juliusz Leo, prezydent miasta.
I. Wiceprezydent miasta: dr. Henryk Szarski.
JI Wiceprezydent miasta: Józef Sare.
Sekretarz Rady miejskiej: dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 50.
Radcy miejscy: BTnbaum, Daszyński, Dattner, Go- 

dzicki, dr. Gross, Heumann, Jarra, dr. Jaworski, Jawor
nicki, Maywalt, dr. Petelenz, Porębski, dr Rosenblatt, 
Sędzimir, Sołtys k, Stachowski, dr. Staniszewski, dr. Sta- 
rzewski, Sulikowski (19) nieobecność usprawiedliwdi.

Początek posiedzenia o godzinie 53/ 4 wieczorem.
Protokół z ostatniego posiedzenia przyjęto.

Zm iany w  skłaazie Komisyj.
P r z e w o d n i c z ą c y  podaje do wiadomości Rady 

rezygnacyę dra Władysława Leopolda Jaworskiego z go
dności członka Komisyi rekursowej i statutowej, zazna
czając, źe wybór uzupełniający do tych Komisyi odbę
dzie się na najbliźszem posiedzeniu Rady (L  109.793 
i 109.794/908).

Pięćsetna rocznica Grunwaldzka.
R. m. T u r s k i  zgłasza wniosek nagły, podpisany 

przez 23 radców miejskich, w sprawie uroczystego ob
chodu przypadającej na rok 1910 pięćsetnej rocznicy 
zwycięstwa nad Niemcami pod Grunwaldem

P r z e w o d n i c z ą c y  zarządza odczytanie wniosku:
„W  r. 1910 przypada pięćsetna rocznica zwycięstwa 

pod Gruwaldem, którą uroczystym obchodem uczcić na
leży. Ze względu, źe uroczystość tę jako wielką narodową 
manifestacyę obchodzić należy w Krakowie, ze względu, 
źe w tym kierunku dał juź pierwszy impuls Związek 
Sokolstwa polskiego na ogólnym zjeździe w październiku 
r. b. we Lwowie, postanawiając uczcić tę rocznicę przez 
krajowy Zlot Sokoli w Krakowie —  podpisani wnoszą: 

„Rada miejska postanawia obchodzić uroczyście pięć
setną rocznicę zwycięstwa pod Grunwaldem przez wielki, 
ogólno-krajowy obchód manifestacyjny i w tym celu wzywa 
Prezydenta miasta, aby w najbliższym czasie odniósł się 
w imieniu Rady do Rady m. Lwowa i Rad 3<ł miast 
większych w kraju, w celu utworzenia wspólnego ogólno
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krajowego komitetu, który się zajmie urządzeniem tej 
uroczystości.

Kraków 17. grudnia 1908 r.“
Następują podpisy:

Turski, dr. Julian Gertler, dr. Doboszyński, dr. Meisels, 
dr. E. Bandrowski, Sare, Dębicki, Judniewicz, dr. Ponikło, 
dr. Lustgarten, Juda Birnbaum, Epstein, dr. H. Szarski, 
W. Beringer, E. Uderski, Klemensiewicz, B. Wachtel, 
Piotr Kosobucki, August Miedniak, dr. Merz, Fierich, 

Stefan Iglicki, Szatkowski.“
Wnioskodawca r. m T u r s k i ,  uzasadniając wnio

sek, prosi o przyjęcie nagłości.
W głosowaniu uchwalono nagłośó, a następnie jedno

myślnie meritum wniosku. (L. 109.792/908).

D yetaryusze magistratualni.
S e k r e t a r z  R a d y  odczytuje podanie dyetaryu- 

szów Magistratu o zetatowanie i zrównanie ich z pań
stwowymi pomocnikami kancelaryjnymi.

R a d a  przekazała podanie S ekcyilH . (L. 109.496/908).
R. m di. G e r t l e r  interpeluje w sprawie polep

szenia bytu dyetaryuszy Magistratu.
P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, ie  sprawą tą zaj

muje się Magistrat. Kwestya ta łączy się z reformą 
manipulacyi. Prawdopodobnie zajdzie potrzeba pomno
żenia posad. Wówczas częśó dyetaryuszy będzie zamia
nowaną.

R. m. dr. W a s u n g zapytuje, czy dyetaryusze otrzy
mają remuneracyę doroczną.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśuia, źe zależy to od tego, 
czy wniosą odpowiednią petycyę

R. m. B u j w i d interpeluje w sprawie obsady stano
wiska fizyka miejskiego.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, źe sprawa ta bę
dzie przedmiotem obrad na najbliźszem posiedzeniu.

Jubileusz cesarski.
R. m. D ą b r o w s k i  zapytuje w sprawie poli

czenia roku jubileuszowego funkcyonaryuszom Gminy 
za dwa lata.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, źe sprawa ta wiąże 
się z analogiczną akcyą Rządu, który zamierzał państwo
wym funkcyonaryuszom policzyó rok jubileuszowy za 2 
lata. Skoro jednak na razie Rząd nic jeszcze nie zade
cydował, sprawa nie może byó załatwioną. W  każdym 
razie Komisya jubileuszowa obradowaó będzie nad tem 
na jednem z posiedzeń w styczniu roku przyszłego.

Samochody.
R. m. M i e d n i a k  domaga się, aby wysłano ko- 

misyę celem zbadania remizy na automobile przy ulicy 
Zwierzynieckiej, czy ta odpowiada wymogom bezpieczeń
stwa publicznego.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, że sprawę zbada 
i zarządzi, co należy.

Sprawozdanie z fe ryi letnich.
P r e z y d e n t  m i a s t a  odczytuje uchwały, powzięte 

w imieniu Rady miejskiej przez Sekcye i Komisye w cza
sie feryi letnich.

Sekcya I. uchwaliła:
a) linię regulacyjną dla realności p. Suskiego przy ul.

Grodzkiej 1. s. 486 Dz. I.;

b) na pokrycie zwiększonych wydatków gospodarczych 
i na ówiczenia młodzieży w par&u ara Jordana 
kredyt dodatkowy;

c) wnieśó petycyę do Sejmu krajowego i do c. k. Mi
nisterstwa wyznań i oświaty o udzielenie jednora
zowej subwencyi na park dra Jordana;

d) polecid Magistratowi, by więcej nie zezwalał na 
budowę drewnianych portali w mieście;

e) na osuszenie murów i ułożenie nowej podłogi w ofi
cynie Archiwum aktów dawnych kredyt dodatkowy;

/ )  w sprawie budowy trzeciego mostu na Wiśle wybraó 
na delegatów do zastępstwa Gminy r. m. Beringera 
i Perosia,

g) czasokres jednego roku od zbudowania kanału miej
skiego w ulicy lub placu miejskim dla połączenia 
z tym kanałem rynien spadowych realności w mie
ście zmienió na czasokres półroczny;

li) dla uregulowania parcel miejskich przy ul Ważkiej 
odstąpió Lipmanowi Bornsteinowi, właśc. realności 
1. k. 299 Dz, V III., częśó gruntu miejskiego;

i) kredyt dodatkowy na czyszczenie miasta w r. 1907 
na pokrycie zwiększonych wydatków, spowodowa
nych klęską śniegową;

j)  zatwierdzió nową linię regulacyjną dla ulicy św. 
Filipa.

Sekcya II. uchwaliła:
a) kredyt dodatkowy dla Dz. IX . poz. 2 b na wyna

grodzenie lekarzy m. i komisarzy rewirowych za 
czynności z powodu zagrażającej cholery;

b) kredyt dodatkowy dla wypłacenia rachunków, wy
wołanych strejkiem piekarzy, dla Działu X IV . 
w kwocie K  1241 h 75;

c) kredyt dodatkowy dla Działu V I I I  poz 4. za ro
boty około jatki rzeźniczej na placu Jabłonowskich;

d) kredyt dodatkowy dla Dz V III . poz 6 c na wyko
nanie koniecznych robót na pl. na Groblach z po
wodu jarmarku końskiego.

Sekcya III. uchwaliła:
a) przedłoźyó c. k. Namiestnictwu projekt taryfy jazdy 

dla doróźek automobilowych w Krakowie;
b) dla woźnych prezydyalnych na czas pełnienia służby 

w Prezydyum Magistratu roczny dodatek w kwocie 
20 kor. miesięcznie, począwszy od 1. października 
1908 r.;

c) rodzinie po zmarłym dyetaryuszu Magistratu, s. p. 
Józefie Biernacie, w drodze łaski stałe zaopatrzenie 
w kwocie K 360 rocznie;

d) nad prośbą murarza i cieśli gminnych o przyznanie 
im dodatku osobistego przejśó do porządku dzien
nego;

e) kredyt dodatkowy na r. 1908 dla Działu I. poz. 9 
„Zapomogi“ dla urzędników i służby etatowej oraz 
dla dyetaryuszy i służby nieetatowej;

f )  nad prośbą p. Klary Eminowiczowej o podwyższenie 
zaopatrzenia w drodze łaski przejśó do porządku 
dziennego;

g) veniam artatis p. Jakóbowi Wachtlowi do uzyska
nia posady.

Połączone Sekcye II. i IV. uchwaliły:
a) zezwolió na wypadek niedojścia do skutku przyłą

czenia gminy Zakrzówka do Krakowa do końca
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r. 1911 na spłatę kwoty, dodanej przez gminę 
miasta Krakowa do kosztów budowy szkoły w Za
krzówku, równej całej nadwyżce kosztów ponad 
K  21p742'55, a wynoszącej wedle kosztorysu 
K  23 257 45, w przeciągu lat 40 w 40 równych 
ratach, licząc od dnia 31. grudnia 1911, wraz 
z odsetkami po 5 %  od sta, mającymi się liczyó 
od dnia oddania szkoły do użytku publicznego;

b) przyjąd ofertę Stowarzyszenia „Dom  rodzinny •* na 
pomieszczenie szkoły 4-klasowej przy ul. Pędzichów
1. 15.

Sekcya V. uchwaliła:
a) 1) oświadczyd się przychylnie w sprawie otwarcia 

nowych aptek: w Krakowie przy ul. Jabłonowskich 
i w Krowodrzy;
2) oświadczyd się odmownie w sprawie udzielenia 
koncesyi na nowe apteki: Kasie chorych, przy ul. 
Stradom, przy ul. Starowiślnej, przy ul. Krowo
derskiej ;

b) zapewnienie 3-ch przyjęd do gminy miasta Kra
kowa pod warunkiem uzyskania obywatelstwa au- 
stryackiego;

c) kredyt dodatkowy dla Działu X I V . poz. 7 wy
datków nadzwyczajnych na utrzymywanie łazienek 
W ójcickiej.

Kom isya gazow o-elektryczna
a) uchwaliła wniosek subkomitetu w sprawie wybudo

wania podstacyi Elektrowni;
b) upoważniła Prezydenta miasta do sprzedaży maszyn 

gazowych, celem utworzenia wolnego miejsca na 
ustawienie większych i silniejszych agregatów pa
rowych.

Kom isya inw estycyjna uchwaliła szczegółowy pro
jekt budowy 2 szkół, a to przy ul. św. Wawrzyńca ko
sztem K  234-000 i na t. zw. „Maślakówce“ kosztem 
K  354.000; co do budowy tej drugiej szkoły, o ile układy 
o inne place, bliżej śródmieścia położone, nie dadzą re
zultatu.

Zapomoga dla żołnierzy.
P r e z y d e n t  mi a s t a ,  uzasadniając nagłośd, wnosi 

o przyznanie zapomogi w kwocie K  400 na gwiazdkę dla 
żołnierzy z 13-go pułku krakowskiego, wysłanych do 
Bośni i Hercogowiny.

Na wniosek r. m. K o s o b u c k i e g o  Rada uchwa
liła zapomogę w kwocie 600 kor. (L. 578/908).

D zierżaw a akcyzy.
W i c e p r e z y d e n t  dr.  S z a r s k i  obejmuje prze

wodnictwo.
P r e z y d e n t  m i a s t a  przedstawia nagły wniosek 

w sprawie dzierżawy akcyzy:
„Zdawało się, źe i w tym roku Rząd zniży czynsz 

dzierżawny za akcyzę, źe takie obniżanie czynszu odbywaó 
się będzie stale i w ten sposób dojdzie do zupełnego 
zniesienia akcyzy. Niestety nadzieje zawiodły. Mówca 
prowadził w tej sprawie rokowania przy udziale posłów 
krakowskich z ministrem skarbu Korytowskim, prezes 
Koła polskiego dr. Głąbiński energicznie popierał żąda
nia Krakowa, Minister oświadczył atoli, źe na dalszy 
opust czynszu zgodzid się nie może. Obecny kierownik

ministerstwa skarbu dr. Jorkasch-Koch przyrzekł tylko 
tyle, źe w przyszłości czynsz będzie nieco obniżony, gdyby 
Gmina poniosła większe wydatki na budowę nowych bu
dynków akcyzowych na rogatkach i gdyby wskutek prze
niesienia szpitala wojskowego poza rogatki miejskie Gmina 
doznała ubytku w dochodach akcyzowych1*.

P r e z y d e n t  wnosi:
Rada miejska uchwali!
1. Przyjmując do wiadomości reskrypt c. k. Mini

sterstwa skarbu z dnia 16. grudnia 1908 L. 87886 w spra
wie dalszej dzierżawy prawa poboru podatku spożywczego, 
którym c. k. Ministerstwo oświadcza, iż skłonne jest na 
wypadek, gdyby Gmina z powodu utworzenia nowych 
Urzędów liniowych punieśd musiała rzeczywiście w okresie 
dzierżawnym od 1909 do 1911 znaczniejsze wydatki lub 
narażoną była w tym okresie na ubytek w dochodach 
wskutek przeniesienia szpitala garnizonowego z Wawelu 
poza linię akcyzową, te wyjątkowe okoliczność odpo
wiednio uwzględnić po ewentualnem wniesieniu przez 
Gminę prośby o zniżenie ustanowionego kontraktem na 
powyższy okres czynszu dzierżawnego, upoważnia się 
Prezydyum miasta do zawarcia u d o  owy z c .  k. Skarbem 
państwa.

2. Do podpisania oświadczenia, którego domaga się 
c. k Ministerstwo, iż za prawo poboru państwowego 
liniowego podatku spożywczego w zamkniętem mieście 
Krakowie ofiaruje Gmina na d lsze 3 lata, t. j. 1909, 
1910 i 1911, dotychczasowy czynsz dzierżawny w kwocie 
K  450.000 rocznie, oraz do podpisania formalnej umowy 
upoważnia się obok Prezydenta miasta Radoów miejskich 
Wandalina Beringera i dra Stanisława Domańskiego, 
a w razie przeszkody u jednego z nich dra Ignacego 
Landaua.

R. m. dr. G e r 11 e r sądzi, źe należy sprawę jako 
prawniczą odesłaó do Sekcyi III.

P r e z y d e n t  wskazuje na nagłośó, gdyż umowa 
musi byd zawartą z dniem 1. stycznia 1909, oraz na to, 
źe forma kontraktu powtarza się od szeregu lat bez ża
dnych zmian. Jest to wzór, wedłng którego miasta zawie
rają umowę z Rządem o akcyzę.

Na wniosek i. m. dra G u ń k i e w i c z a  zamknięto 
dyskusyę.

Zapisany przedtem do głosu r. m. N o w a k  S t a n i 
s ł a w  domaga się, aby nie ustawad w akcyi o zniesienie 
akcyzy.

P r e z y d e n t  wyjaśnia, źe w tej sprawie jest pe- 
tycya w Rządzie. Odesłano ją do Komisyi podatkowej. 
Prócz tego jest w Komisyi budżetowej druga petycya 
o zniesienie akcyzy we wszystkich miastach.

W  głosowaniu uchwalono nagłośd a następnie me
ritum wniosku. (L. 1997/908/Akc.).

P r e z y d e n t  m i a s t a  obejmuje przewodnictwo.

Ubezpieczenie a rtystó w  Tea tru  miejskiego.
R. m S z a t k o w s k i  imieniem Sekcyi III. po 

wyczerpującym wywodzie wnosi:
Rada miejska uchwali!
I. Gmina m. Krakowa ubezpieczy przed dniem 1. 

stycznia 1909 wszystkich artystów teatru krakowskiego 
w zastępstwie obecnego dyrektora p. Ludwika Solskiego, 
jako przedsiębiorcy, w Towarzystwie wzajemnych ubez
pieczeń urzędników prywatnych we Lwowie i ubezpieczad 
też będzie w temźe Towarzystwie wszystkich artystów 
teatru krakowskiego w zastępstwie tegoż dyrektora przez
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czas trwania obecnego kontraktu dzierżawy, a to na 
podstawie poniżej wyszczególnionych zasad, względnie 
warunków:

1) W ysokośó ubezpieczenia pensyjnego ustaloną 
będzie w ten sposób, iż renta starości, wypłacaó się ma
jąca po wysłużeniu lat 35-oiu, nie może przenosió K  3000 
rocznie dla poszczególnej osoby.

2) Na pokryoie świadczeń ustawowego ubezpiecze
nia, dobrowolnego ubezpieczenia oraz zasilania osobnego 
funduszu emerytalnego opłacaó będą artyści 4 %  od po
bieranych płac z wyłączeniem honoraryów, pobieranych 
od występów (feu), przyozem jednak gmina m. Krakowa 
zastrzega, że gdyby 4 %  wkładki okazały się na te cele 
niewystarczającymi, wówczas, korzystając z oświadczenia 
artystów, zawartego w podaniu do Prezydenta miasta 
z dnia 17. lutego 1908, wkładki te w miarę potrzeby 
podniesie, jednak nie wyżej, ;ak do 8 %  pobieranych płac

3) Dzierżawca Teatru miejskiego opłacaó będzie tę 
ozęśó wkładek, jaką na przedsiębiorcę postanowienia 
ustawy z dnia 16. grudnia 1906 Dz u. p L 1. ex 1907 
w § 33. nakładają.

4) Pozostałą resztę pokrywaó będzie gmina miasta 
Krakowa z funduszu, uzyskanego z dopłat do biletów 
wstępu na przedstawienia teatralne.

II. W  myśl równocześnie przez dzierżawcę teatru 
dodatkowo do kontraktu dzierżawy przyjętego zobowią
zania, pobierane będą od dnia 1. stycznia 1909 przez 
kasę Teatru miejskiego dodatki do biletów wstępu na 
przedstawienia teatralne w wysokośoi 5°/0 ceny biletu, 
z tern zastrzeżeniem, źe bilety w cenie poniżej 1 kor. 
uwolnione są od powyższych dopłat.

III . Z nadwyżki, uzyskanej z dochodu z dodatku 
do biletów wstępu, po pokryciu wydatku, określonego 
pod I. 4), utworzony będzie fundusz, przeznaczony na 
zakupno lat ubiegłej służby na scenie krakowskiej, dalej 
na zabezpieczenie ewentualnych świadczeń gminy m. Kra
kowa z tytułu zawarcia umowy o ubezpieczenie z Tow. 
wzaj. ubezpieczeń urzędników prywatnych, wkońcu na 
wypłaty emerytur tym członkom personalu Teatru kra
kowskiego, którzy z powodu wieku ubezpieczeni już byó 
nie mogą a znaczną częśó życia na scenie krakowskiej 
spędzili. Rada m. Krakowa uchwali w swoim czasie re
gulamin dla tego pomocniczego funduszu emerytalnego.

IV . D o podpisania kontraktu z Tow. wzaj. ubez
pieczeń urzędników prywatnych we Lwowie upoważnia 
Rada m. p. Prezydenta miasta oraz dwóch członków 
Rady miejskiej.

W łasny zakład ubezpieczenia.

(Dodatkowa rezoluoya Sekcyi I I I ).

„Poleca się Magistratowi, aby rozpatrzył sprawę 
utworzenia własnego funduszu, względnie zakładu ubez
pieczenia dla tych funkoyonaryuszy Magistratu i jego 
zakładów, którzy podlegają już ustawowemu obowiązkowi 
ubezpieczenia w myśl ustawy z dnia 16. grudnia 1906 i\, 
oraz zastanowił się nad ubezpieczeniem innych funkeyo- 
naryuszy, jeszcze temu obowiązkowi nie podlegająoych 
a nie należących do żadnego funduszu emerytalnego, i aby 
Magistrat odnośne wnioski w swoim czasie przedłożył 
Sekcyi III . i Radzie miejskiej11.

W  dyskusyi zabierają głos r. m. dr. Koy, dr. Wa- 
sung, dr. Guńkiewioz i Bujwid.

R. m. dr. G e r t l e r  popiera uchwalenie powyższej 
rezolucyi, przyjętej na wniosek Mówcy przez Sekoyę 
prawniczą.

R. m. T u r s k i  zgłasza następującą rezolucyę:
„Uważając, ^e zabezpieczenie emerytur dla artystów 

i artystek sceny krakowskiej wtedy dopiero mieó będzie 
pełną wartośó, gdy uregulowanem zostanie zakupno lat 
wysłużonych, Rada miejska wyraża życzenie, aby projekt 
w tym kierunku jak najrychlej jej przedłożono.

R. m. dr. B a n d r o w s k i  wita z zadowoleniem 
przedłożony projekt, sądzi jednak, źe w przyszłości, wobec 
stałego podwyższenia cen biletów teatralnych, Komisya 
teatralna powinna byó bardzo ostrożna co do nadzwy
czajnych podwyższeń cen biletów.

S p r a w o z d a w c a  wyjaśnia jeszcze dodatkowo 
sprawę. Fundusz, złożony dotąd na cele emerytur, wy
noszący około 130.000 kor., pochodzi w sumie 32.000 
od artystów samych, suma zaś 98 000 pochodzi z innych 
źródeł (dochód z kasy zamawiań, rauty, przedstawienia 
i t. d.). Wnioski przedłożone dotyczą tylko ubezpieczenia 
artystów od 1. stycznia 1909; inne sprawy, jak kwestya 
zakupna lat ubiegłych, mogą byó dopiero później w Sek
cyi prawniczej rozstrzygnięte.

W  głosowaniu przyjęto wniosek Sekcyi III., 
rezolucyę Sekcyi III. oraz rezolucyę r. m. Turskiego. 
(L. 107.024/908).

Zamknięcia rachunkowe.
D y r e k t o r  G a z o w n i  m i e j s k i e j  inżynier 

Dąbrowski przedkłada zamknięcia rachunków Gazowni 
miejskiej za lata 1906 i 1907.

Przyjęto bez rozpraw.

Rada artystyczna.
R a d c a  B u d o w n i c t w a  m i e j s k i e g o  Świe- 

rzyński imieniem Sekcyi I. przedstawia wniosek wybrania 
5 nowych członków Rady artystycznej z łona Rady miej
skiej wobec tego, źe dokonano wyboru nowej Rady.

R. m. F e d e r o w i o z  przemawia za zmianą regu
laminu Rady artystycznej w tym kierunku, aby liczbę 
członków powiększyó z 12 na 13. Dotychczas Rada 
miejska wybierała 5 członków, 5 delegowały odnośne 
instytucye. W  ten sposób wybrana Rada kooptowała 2 
członków Obecnie kooptowała Rada artystyczna dyrektora 
Hendla; idzie o to, aby mogła jeszcze kooptowaó do
tychczasowych 2 swoich członków dra Tomkowioza i dra 
Muczkowskiego, którzy, wybrani poprzednio z Rady 
miejskiej, nie zasiadają obecnie w Radzie. Mówca wnosi, 
aby liczbę kooptowanyeh z poza Rady miejskiej człon
ków powiększyó z 2 na 3.

R. m. dr. G e r t l e r  podaje za motyw, źe Akade
mia sztuk pięknych zrzekła się wyboru delegata do Rady 
artystycznej.

R. m. dr. B a n d  r o w s k i  przypomina uchwałę, 
aby przedstawiciele Rady miejskiej mieli w Radzie ar
tystycznej większośó.

R. m. U d e r s k i  wnosi, aby w Radzie artystycznej 
zasiadało 6 członków z Rady miejskiej, a nie, jak dotąd, 
pięciu.

R. m. dr. B a n d r o w s k i  domaga się odesłania 
sprawy do Sekcyi I.

W  głosowaniu uchwalono przekazań Sekcyi I. wnio
sek r. m. Federowicza i wniosek r. m. Uderskiego z mo
tywem, proponowanym przez dra Gertlera,
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Celem porozumienia się co do wyboru 5 członków 
z Rady miejskiej, P r z e w o d n i c z ą c y  zarządza 5-mi- 
nutową przerwę posiedzenia

Po przerwie r. m. F e d o r o w i c z  wnosi o odro
czenie sprawy wyboru łącznie z uchwalonymi juź wnio
skami o zmianę regulaminu. (L. 96358/08/B.).

Szkoła im. Słowackiego.
R a d c a  M a g i s t r a t u  dr. Żaczek imieniem Sek- 

cyi IY . wnosi:
Rada miejska zgadza się na wniosek c. k. Rady 

szkolnej okręgowej, by nowo zorganizowanej X X V II . 
szkole pospolitej męskiej nadaó nazwę „Szkoła Juliusza 
Słowackiego11.

Przyjęto bez rozpraw. (L. 93068/908/IV.).

Kościół św. K rzyża.
R a d c a  M a g i s t r a t u  Skrzyniarz imieniem Sek- 

cyi I. wnosi:
I. W  celu regulacyi placu koło kościoła św. Krzyża, 

nabyó od probostwa św. Krzyża z realności tegoż probo
stwa lwh. 404 ks. gr. gm. Kraków częśó parceli gr. Ik. 
125, ca planie kolorem zielonym i nową 1. kat 125/2 
oznaczoną, o powierzchni 45 m s, tudzież częśó parceli bu
dowlanej 1. kat. 273, na planie koloiem zielonym i nową
1. kat 273/2 oznaczoną, o powierzchni 222 m2, t. j. na
byó od probostwa św. Krzyża ogółem 267 m2 czyli 74 
sążni [ j  gruntu i grunt ten wcielió do wykazu hip. 1783 
gm Kraków, obejmującego ulice i place gm. m. Krakowa.

II. Wyszczególniony pod I. grunt nabyó od pro
bostwa św. Krzyża za następujące na rzecz tegoż probo
stwa przez gminę miasta Krakowa:

a) juź wykonane świadczenia:
1) zburzenie starego muru, otaczającego dziedziniec 

i ogród probostwa, a wybudowanie muru nowego;
2) wykonanie w nowym tym murze bramy wjazdowej 

do podwórza probostwa;
b) w ciągu roku od zawarcia kontraktu wykonaó się 

mające świadczenie pokrycia budynku probostwa 
nowym dachem ogniotrwałym i odnowienie fasady 
tego budynku.
III. Koszta powyższego interesu prawnego ponosi 

gmina miasta Krakowa.
IY . D o podpisania kontraktu obok Prezydenta 

miasta upoważnia się Radców miejskich dra Adama Bo- 
bilewicza i Wandalina Beringera, a na przypadek prze
szkody u jednego z nich Radcę m. Stan. Stachowskiego.

V . Potrzebną na wykonanie nowego dachu na pro
bostwie św. Krzyża i na odnowienie fasady probostwa 
kwotę K  4.000 wstawió do budżetu 1909 Dz X IV . 
jako wydatek nadzwyczajny.

Uchwalono z dodatkiem r. m dra K o y a ,  aby przy 
końcu ustępu 2) b) dodaó słowa: „a to według koszto
rysu z dnia 10. lutego 1906“ . (L. 9.805/908).

Sprzedaż skraw ków  gruntu miejskiego.
R a d c a  M a g i s t r a t u  Skrzyniarz i nieniem Sek- 

cyi I. wnosi:
Rada miejska uchwali!
1. Odstąpió Kopiowi i E lce Grunwaldom z parceli 

miejskiej 1. kat. 670/32, lwh. 2640 ks. gr. gm Kraków 
objętej, celem przydzielenia do realności Grunwaldów 
lwh. 2361 ks. gr. gm. Kraków do parceli i  kat. 670/12 
skrawek gruntu, na planie kolorem zielonym i literami

a, b, c oznaczony, o powierzchni 12 m 2 czyli 3'3 sąź.[/] za 
cenę po K  110 za sąźeńfj, płatną przy podpisaniu kontraktu.

2 Koszta kontraktu, stemple, naleźytość przenośną 
i wogóle wszelkie koszta, z powyższym interesem połą
czone, ponoszą wyłącznie nabywcy pp. Grunwaldowie.

3. D o podpisania kontraktu obok p. Prezydenta 
upoważnia się Radców miejskich Stanisława Drozdow
skiego i Stanisława Stachowskiego a na przypadek prze
szkody u jednego z nich Radcę miejskiego Wandalina 
Beringera.

Uchwalono bez rozpraw (L. 11.238/908/1.).
R a d c a  M a g i s t r a t u  Skrzyniarz imieniem Sek- 

cyi I. wnosi:
Rada miejska uchwali!
1. Sprzedaó p Izydorowi Juddowi, względnie na 

żądanie p. Izydora Judda tegoż prawonabywCy skrawek 
gruntu miejskiego z parceli gr. lk. 947 /18 lwh. 1783, 
między realnością p. Izydora Judda lwh. 2017 a linią 
regulacyjną ulicy Aryańskiej w Krakowie położony, o po
wierzchni około 16 sążni Q] za cenę po K  80 za 1#[ ]  
płatną przy podpisaniu kontraktu, a to celem przyłączenia 
tego skrawka gruntu do realności lwh. 2017 w Krakowie.

2. Do podpisania kontraktu obok Prezydenta mia
sta upoważnia się Radców miejskich Stanisława Dro
zdowskiego i Jana Perosia, a na przypadek przeszkody 
u jednego z nich Radcę miejskiego Piotra Kosobuekiego.

3 Wszelkie koszta, z tym interesem połączone, 
jako też naleźytośei skarbowe ponosi wyłącznie nabywca 
bez regresu do gminy miasta Krakowa.

4. Uchwała niniejsza obowiązywaó nie będzie gminy 
miasta Krakowa, jeżeli do 3-ch miesięcy po jej powzię
ciu przez Radę miejską p. Izydor Judd, względnie jego 
prawonabywca nie przystąpią do podpisania kontraktu 
kupna-sprzedaży rzeczonego skrawka gruntu.

Uchwalono bez rozpraw. (L. 82.981/908/1.)

Sprzedaż realności miejskiej.
R a d c a  M a g i s t r a t u  Skrzyniarz imieniem Sek- 

cyi I. wnosi:
Rada miejska uchwali!
1. Sprzedaó Szymonowi i Guście Presserom real

ność miejską lwh. 1572 Dz. V III., w Krakowie przy ul. 
Jakóba położoną, z jednej parceli budowlanej lk. 760 
się składającą, o powierzchni 58 38 sążni [/] w stanie 
takim, w jakim się znajduje, za cenę K  4.203 h -36, płatną 
przy podpisaniu kontraktu

2. Pp. Presserowie przejmą bez policzenia na cenę 
kupna ciężący na karcie C. powyższej realności obowiązek 
gminy miasta Krakowa odrestaurowania tej realności 
w sposób, bliżej wpisem hipotecznym określony.

3. Pj). Presserowie ponoszą wszelkie koszta, z naby
ciem powyższej realności połączone, i wszelkie naleźytośei 
skarbowe

4. Do podpisania kontraktu 'obok  p. Prezydenta 
miasta upoważnia się Radców miejskich Piotra Koso- 
buckiego i Moj ź sza Szmelkesa, a na przypadek prze
szkody u jednego z nich Radcę miejskiego Stanisława 
Drozdowskiego

Po wyjaśnieniach S p r a w o z d a w c y ,  udzielonych 
r. m. K l e m e n s i e w i c z o w i  i drowi G e r t l e r o w i ,  
wniosek Sekcyi I. przyjęto. (L. 62.536/908/L).

Po wyczerpaniu porządku dziennego P r z e w o d n i 
c z ą c y  zamyka posiedzenie jawne o godzinie 8 wieczo
rem, a zarządza tajne.

Nakładem Gminy miasta Krakowa — Czcionkami drukarni Związkowej w Krakowie pod zarządem A. Szyjewskiego.


